
17. Feb.  2012

I medfør af Landstingets Forretningsorden § 37, stk. 1 anmoder vi Landsstyret om at besvare  
nedenstående følgende spørgsmål: 

Spørgsmålet:

Spørgsmålet: Er der indhentet konkret viden og undersøgelse om hvorledes fiskene i havet 
forsvinder  på  områder  hvor  der  er  foretaget  siesmisk  havundersøgelser.  Hvis  der  skal 
foretages  seismiske  undersøgelser  ud  for  kysten  i  havet  omkring  Maniitsoq,  hvornår 
præcis skal dette ske? Er der evt. foretaget en høringsproces vedrørende det kommende 
undersøgelser i omtalte område?

(Landstingsmedlemmerne, Siverth K. Heilmann, Knud Kristiansen, ATASSUT)

Grundlaget:

Ved i tiden hvor fiskeriet var dominerende og i samme tider var overflod af fisk, herunder da  
indtjeningsmulighederne gav overskud gennem arbejdet og i  tiden hvor naturens kræfter 
forårsagede ændringer,  som viser tegn på at  fiskene pludselig  kan forsvinde og derefter 
forårsagede strengere tider, er nogen af de perioder som man blandt andet husker mest. 

Ud for kysten omkring Maniitsoqs hav, efter der i 1986 eller 1987 var foretaget seismiske  
undersøgelser, er der blandt fiskerne blevet grundigt bemærket, at der over for kysten i  
havet  normalt  var  overflod af  fisk  i  form af  havkatte,  men efterfølgende var  bestanden 
nærmest  forsvundet  indtil  denne dag  i  dag.  Kun  i  områder  omkring  fjordene  er  der  nu 
efterhånden  gennem  flere  af  år,  havkatte  at  fange  som  derved  giver  indtjening  og 
supplement. 

Fiskene ude på kysten og i  havet omkring resten af Grønland, der efterhånden er på vej 
tilbage, er det blandt fiskernes indstilling blevet bemærkelsesværdigt, at der igen er kommet  
en større forventning, men derved idet der igennem medierne er blevet drøftet, at der nu 
igen skal  foretages lignende seimiske undersøgelser  som tidligere,  også ud for  kysten til  
Maniitsoq, giver det derved overfor fiskerne en foruroligende bekymring.

På denne baggrund ville  vi  fra ATASSUT have en konkret viden om, hvorledes seismiske 
undersøgelse i havet ville påvirke fiskene eller miljøet over for andre havpattedyr, om der  
generelt er foretaget en videnskabelig undersøgelse af metoden, for hvorledes det påvirker 
havmiljøet  over  for dets dyrerige.  Herunder er det værd at  vide,  hvis  der skal  foretages 
seismiske undersøgelser i området omkring havet ud for kysten til Maniitsoq, hvorledes der 
så skal foretages en høringsproces til Qeqqata Kommunia eller overfor fiskerne?
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Med et ønske om at besvarelsen tilfalder os i god tid, inden for besvarelsesfristen.


